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آقـای استـاندار حواستـان هست
 کـوچ از اصفهان به هر کجـا شـد!!
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کمک،  هرگونه  دریافت  که  دارند  عقیده  شهرک  شرکت های 
عوارض، بهره مالکانه و... بدون رعایت زیرساخت های حقوقی 
مشکلات  به  جدیدی  مشکل  تنها  نه  اقتصادی،  تحلیل های  و 
کرد  اضافه خواهد  دانش بنیان  اقتصاد  فعلی  وکار  فضای کسب 
بلکه شهرک علمی وتحقیقاتی را از ماموریت ها وچهارچوب های 
قانونی خود خارج خواهدکرد و اعمال این طرح تاثیرات مستقیم 
وغیر مستقیم مجزی بر فضای خرد وکلان اقتصاد دانش بنیان استان 
وکشور خواهد داشت.به همین لحاظ پیگیری موضوع را به انجمن 
شرکت های دانش بنیان استان اصفهان واگذار نموده اند تا هرچه 
سریعتر موانع را بررسی و پیامدهای آن را برای تصمیم گیران ارشد 
مرتبط با توسعه اقتصاد دانش بنیان کشور روشن نمایند. به همین 
ادامه مصاحبه ای اختصاصی در خصوص شرح کلی  منظور در 

طرح و فعالیت های انجام شده توسط انجمن ارائه گردیده است.

بیوگرافی خودتان را بفرمائید.
بنده امیرعلی شریفیان اصل هستم مدیر عامل شرکت فنی مهندسی 
فن آفرینی آلتون و عضو هیات مدیره انجمن شرکت های دانش بنیان، 

عضو هیات مدیره شبکه پژوهش وفناوری استان اصفهان و رئیس 
کمیته پیگیری طرح رویالتی

طرح رویالتی چیست؟وچرا شرکت های دانش بنیان با طرح 
مذکورمخالف هستند؟

رویالتی یا بهره مالکانه در تعریف بین المللی آن، مبلغی است که 
به منظور بهره برداری از امتیاز منابع دارای ارزش اقتصادی )برای 
نمونه حق استخراج از معدن( یا برای بهره گرفتن از امتیاز حقوق 
مالکیت معنوی و حق تکثیر(کپی رایت)، حق امتیاز، نشانه تجاری 
یا دانش فنی و تکنولوژی به دولت یا مالک پرداخت می شود. اما 
با اتفاقی که در شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان  این تعریف 
خواهد افتاد بسیار متفاوت است.زیرا در شهرک تمامی منابع دارای 
ارزش اقتصادی، از جمله دانش فنی و تکنولوژی، نشان تجاری و 
حق تکثیر توسط شرکت ها فراهم خواهد شد و هرگاه شرکتی بنا 
به دلایلی بخواهد از اعتبار شهرک استفاده کند، از طریق سازوکار 
پیش بینی شده در این سازمان، با قراردادمنعقد شده و بین 7 تا 
به شهرک پرداخت می کند. در واقع  از مبلغ قرارداد  16 درصد 
این سازمان دولتی، که وظیفه ای در قبال تسهیل کارآفرینی را به 
دوش می کشد و البته تا اینجا به میزان قابل قبولی نیز در انجام این 
وظیفه موفق بوده است؛ اما هیچ مشارکتی با شرکت های مستقر 
نداشته که در قبال آن حق امتیازی دریافت کند. بنابراین با توجه 
به توضیح داده شده  نمی توان  نام این طرح را رویالتی بگذاریم 
بلکه نوع طرح مطرح شده از طرف شهرک نوعی درخواست برای 
دریافت عوارض ویا موارد دیگری است که البته با این حال، جای 

بحث باقیست.

پس با این وجود بفرمائید چهارچوب کلی طرح مطرح شده 
از طرف شهرک چیست؟

چهارچوب کلی این طرح پرداخت 0/5 تا 2 درصد از فروش 
سالانه ی شرکتها بر اساس اظهارنامه مالیاتی خواهد بود، به این 
صورت که شرکت های مستقر در مرکز رشد چنانچه فروش آن ها 

تا 5 برابر عدد نصاب معاملات کوچک باشد )که در سال 1396 بر 
اساس مصوبه هیئت وزیران 220.000.000 ریال بوده است( معاف 
از پرداخت خواهند بود و از آن پس به صورت یک نمودار خطی 
تا 50 برابر عدد نصاب معاملات کوچک موظف خواهند بود تا 
1.5 درصد از این فروش را به عنوان حق امتیاز پرداخت کنند و از 

50 برابر بیشتر نیز 1.5 درصد از فروش را می باید پرداخت کنند

چه  خصوص  این  در  دانش بنیان  شرکت های   انجمن 
اقداماتی انجام داده است؟

پس از اعلام طرح مذکور توسط شهرک علمی وتحقیقاتی اصفهان 
به صورت تک تک  را  به شرکت های مستقر، شرکت ها موضوع 
پیگیری نمودند ولی با عنایت به عدم دریافت پاسخ های غیر قانونی، 
شرکت های مستقر با ارسال درخواست مکتوب به انجمن، پیگیری 
حقوقی موضوع را از انجمن درخواست نمودند که بلافاصله هیات 
با  اختصاصی  جلسه  یک  برگزاری  درخواست  با  انجمن  مدیره 
ریاست شهرک، دلایل مخالفت، چالش ها و راهکارهای مشاوره ای 
اصفهان  به ریاست و مدیران شهرک علمی وتحقیقاتی  را  خود 
از کلیه مدیران عامل شرکت های دانش بنیان موضوع مجددا در 
جلسه ای دیگر مورد همفکری قرارگرفت، پس از آن با پیشنهاد 
حاضرین وریاست شهرک مقررشد کمیته ای تخصصی برای بررسی 
راهکارهای دیگر تشکیل گردد که این کمیته نیز با صدور حکم 
ریاست انجمن شرکت های دانش بنیان تحت عنوان کمیته پیگیری 

رویالتی تشکیل شد و همچنان فعالیت دارد.

کمیته رویالتی چه اقداماتی انجام داده است؟
رویکرد اصلی این کمیته ابتدا لغو قانون رویالتی مطرح شده توسط 
شهرک علمی وتحقیقاتی است و پس از آن ارائه راه حلی مناسب 
پایدار شهرک علمی و  توسعه  برای  قانونی  ایجاد ساختاری  در 

تحقیقاتی اصفهان است. 
در همین راستا انجمن شرکت های دانش بنیان کمیته ای ویژه، 
تحت عنوان پیگیری رویالتی را راه اندازی کرد. در جلسات اولیه 
لغو   -1 : این کمیته در دو مورد خلاصه شد  این کمیته هدف 
قانون رویالتی  2- ارائه ی راه حلی مناسب  در ایجاد ساختاری 
برای توسعه پایدار شهرک علمی وتحقیقاتی اصفهان. در همین راستا 
در جلسه ای که اعضای هیئت مدیره انجمن شرکت های دانش 
بنیان با آقای دکتر فولادگر نماینده ی مردم اصفهان در مجلس 
شورای اسلامی و عضو کمیسیون حمایت از تولید ملی داشتند نیز 
مسئله حق امتیاز یا عوارض شهرک مطرح گردید. البته با این پیش 
فرض که هدف شهرک از وضع این عوارض ایجاد ساختاری برای 
استمرار توسعه شهرک بوده است. ایشان نیز ضمن مغایر دانستن 
طرح مطرح شده شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان با قوانین جاری 
اعتباری پارک ها و مراکز رشد  برای رفع مشکلات  راه حلی را 

ارائه نمودند.
اما راه حل چیست؟

 بنا به بند 2 ماده شش از بخش 2 برنامه ششم توسعه، "وجوه 
مذکور در ارزش افزوده حداکثر تا پانزدهم ماه بعد به نسبت دوازده 
درصد  سهم کلانشهرها، پنجاه وسه درصد سایر شهرها، سی وپنج 
به  که  شاخص هایی  براساس  عشایری  مناطق  و  درصدروستاها 
ابلاغ  موجب دستورالعملی که توسط سازمان و وزارت کشور 
میشود، محاسبه و بین تمام شهرداریها و دهیاری ها و مناطق عشایری 
توزیع میگردد. سهم روستاهای فاقد دهیاری و مناطق عشایری، به 
حساب فرمانداری شهرستان مربوطه واریز خواهد شد تا حسب 
مقررات و مصوبات کمیته های برنامه ریزی شهرستان صرف امور 
عمران 30 و آبادانی همان روستاها و مناطق عشایری شود. همچنین 
از  این جزء دریافتی  افزوده موضوع  سی درصدعوارض ارزش 
واحدهای تولیدی مستقر در شهرک ها و نواحی صنعتی شهرستان ها 
برای تأمین زیرساختها و ارائه خدمات در آنها و تکمیل طرح های 
شرکت  اختیار  در  استان،  صنعتی  نواحی  و  شهرک ها  نیمه تمام 
شهرک های صنعتی استان قرار می گیرد. این سهم از مبلغ مربوط به 
شهرهای استان به نسبت کسر می گردد.پنج درصد  از مبلغ موضوع 
سهم سی درصد  شهرک های استان جهت ارائه خدمات مربوطه در 
همان شهرک ها در اختیار شرکتهای خدماتی موضوع قانون نحوه 
واگذاری، مالکیت و اداره امور شهرک های صنعتی مصوب میگیرد. 
شرکت شهرک های صنعتی و نواحی صنعتی غیردولتی نیز مشمول 
این حکم هستند.انجمن طی نامه ای از آقای دکتر فولادگر به عنوان 
رئیس کمیسیون ویژه حمایت از تولیدملی و نظارت بر اجرای اصل 
44 قانون اساسی درخواست کرد پارک های علم وفناوری هم در 
شمول این قانون قرار گیرند تا ستاد شهرک از منابع بازگشتی این 
قانون در توسعه و عمران شهرک بهره مند شود.در نهایت انجمن 
شرکت های دانش بنیان و کمیته ی ویژه  ی رویالتی همچنان از 
طرق مختلف، از جمله استاندار محترم اصفهان، اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی استان، شورای گفتگوی استان و دیگر 
نهادهای ذیربط در حال رایزنی جهت لغو این عوارض هستند.اما 
در این بین سوالاتی نیز مطرح است که انتظار می رود هیئت امنای 

شهرک، مدیران ارشد شهرک و شرکتهای مستقر به آنها فکر کنند :
1-آیا می توان نام این پرداخت عوارض نامید ؟2-آیا پرداخت 
عوارض بهترین راهکار برای مشارکت شرکت ها خواهد بود و 
پذیرش  به  بزرگ حاضر  ترین آن ؟3-آیا شرکت های  یا ساده 
این قانون و ورود به شهرک علمی و تحقیقاتی خواهند شد ؟4-

آیا منتفع شدن پارک های علمی و فناوری از رشد شرکت های 
مستقر، از ابتدا در چهارچوب وظایف متقابل شرکت های مستقر 
تعریف شده است ؟5-آیا این قانون با روح حمایتی شهرک علمی 
از تولید  و تحقیقاتی اصفهان و یا شعارهای مربوط به حمایت 
داخلی و حمایت از شرکت های دانش بنیان سازگار است ؟6-آیا 
اضافه کردن هزینه های شرکت های دانش بنیان، قدرت رقابتی 
این شرکت ها را کم نخواهد کرد ؟7-آیا امکان دارد اکوسیستم 
کارآفرینی به وجود آمده که با این سرعت زیاد در حال رشد است، 

رو به افول برود و کوچک شود ؟

حمــایت به شیوه ی رویـالتی
گفتگو  با امیرعلی شریفیان رئیس کمیته پیگیری طرح رویالتی

چند ماهی است که شهرک علمی وتحقیقاتی اصفهان در حال طرح موضوعی است که از طریق آن بتواند 
با استفاده از مشارکت شرکت های  دانش بنیان مستقر در شهرک بخشی از بودجه های آتی مورد نیاز خود را برای 
استمرار توسعه شهرک، تامین نماید. این طرح که با عنوان حق امتیاز یا رویالتی مطرح گردیده به دلیل منافات با 

قوانین، با مخالفت شدید شرکت های دانش بنیان مستقر در شهرک علمی وتحقیقاتی اصفهان مواجه گردیده است.

کسب وکارهای  موانع  "سند  انتشار  تاریخ  به  شدن  نزدیک  با  که  است  سال  دو 
یادی از این سند و سرنوشت آن می کنیم. حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات" 
سندی که در خردادماه سال 95 از سوی سازمان نظام صنفی رایانه ای تهیه شد تا 
مد نظر نهادهای دولتی و حاکمیتی برای تصمیم گیری های آتی جهت بهبود فضای 
نبود  قطور  و  دولتی  اسناد  از جنس  مذکور  باشد.سند  این حوزه  کسب وکارهای 
و به سبک بخش خصوصی مستقیما سراغ اصل مشکل و راه کارها رفته بود که 
مطالعه مجدد آن به فعالان حوزه فاوا توصیه می شود، چراکه همه چیز تقریبا سر 
جای قبلی است و گویی این سند همین دو روز قبل احصا و منتشر شده است.به 
عنوان یک رسانه البته انتظار داشتیم این فعالان بازار ICT کشور و خود سازمان 
نظام صنفی رایانه ای باشند که پیگیر سرنوشت این سند باشند، اما چرا چنین نشده 

اطلاعی در دست نیست.
حال آنکه ایستادگی روی بند بند خواسته های مطرح شده در سند مذکور از طریق 
مکاتبه، رسانه ها و جلسات کاری، می تواند گره های کور و قدیمی را از دست و 
پای فعالان این صنعت باز کند. به عبارت دیگر با آغاز دور جدید استقرار مدیران 
جدید در این سازمان، شاید اصولا نیازی به تعریف دستور کار جدید نبوده و به 
سرانجام رساندن مشکلات لاینحل و گردآوری شده در آن سند خود کفایت کرده 
و البته کاری کارستان خواهد بود.لیکن آنچه مشخص است، اگر قصد و نیت بر 
راهی کردن این سند به بایگانی فراموشی نیست، پیشنهاد می شود فعالان بخش 
خصوصی و مسوولان سازمان نظام صنفی رایانه ای این مهم را مد نظر داشته باشند 
اگر  نیست که  نظر در روال ها و رویه های سابق  تغییر و تجدید  که چاره ای جز 
نبود، حداقل تا کنون خبری از سرنوشت این سند و نه لزوما  نیازی به این کار 
محک  سنگ  همچنان  البته  سند  می شد.این  منتشر  آن  عملی  خروجی  و  سرانجام 
خوبی برای پیگیری منسجم، منظم و هدفمند مطالبات بخش خصوصی از نهادهای 
دولتی و حاکمیتی محسوب می شود و در غیر اینصورت خستگی و انفعال بر بدنه 
فعالان تجدید خواهد شد و کماکان اخبار و خروجی ها از محور نمایشگاه ها و 
دورهمی ها فراتر نخواهد رفت.این مهم نیز محقق نخواهد شد مگر با تجدید نظر در 
رویه ها، تقسیم کار و واگذاری مسوولیت به بدنه صنف، جلب مشارکت و استفاده 
از پتانسیل سایر اصناف و اتحادیه ها، بهره گیری هدفمند از رسانه ها و در نهایت 
پیگیری، پیگیری و باز هم پیگیری مطالبات.هرچند اگر بخواهیم مصوبات و تفاهم 
نامه هایی را که بیشتر بدرد پر کردن رزومه ی میخورد نام ببریم نه در سطح کشور 
و در سطح استان اصفهان در حوزه فناوری اطلاعات بسیار هستند و پروژه هایی 
که در طول زمان هیچ خروجی نداشته است که به زودی در مطلبی جداگانه به 

بررسی این موضوعات در اصفهان می پردازیم. 

سندی در آستانه فراموشی

حمایت از کسب و کارهای نوپا و دانش بنیان و اعطای تسهیلات به چنین شرکتهایی 
در چند سال اخیر یکی از نقاط مثبت حوزه فناوری اطلاعات بوده است.چندسالی هست 
تنور حمایتی از کسب و کارهای نوپا بسیار داغ است و شاهد اعطای تسهیلات از وامهای 
میلیونی تا میلیاردی هستیم .در همین راستا یکی از مراکزی که بصورت جدی در راستای 
حمایت از شرکتهای دانش بنیان در اصفهان فعالیت دارد شهرک علمی و تحقیقاتی می 
باشد.موضوعی که در این گزارش مدنظر گرفته شده است آیا شهرک علمی و تحقیقاتی 
اصفهان با توجه به اطلاع رسانی گسترده ای که در خصوص حمایت از شرکت های 
دانش بنیان انجام میدهد،رضایت شرکتهای دانش بنیان را به همراه داشته است؟آیا شرکتها 
و واحدهای مستقر در شهرک از اعطای تسهیلات و حمایت هایی که تاکنون صورت 
گرفته است رضایت دارند و آیا در شرایط فعلی ورود به شهرک به سود شرکتهای دانش 
بنیان و کسب و کارهای نوپا می باشد.در این راستا نظرات اکثریت شرکتهای مستقر در 
شهرک که در حوزه فناوری اطلاعات فعالیت دارند را جویا شدیم که بدلیل درخواست 
مصاحبه شوندگان از ذکر نام آنها معذوریم.در این گزارش سوالاتی چون ارزیابی روند 
پذیرش،رضایت از حضور در شهرک، نقش حمایتی شهرک ، در اعطای تسهیلات مالی و 
معرفی به بازار ، تاثیر نقش شهرک در تجاری سازی طرح ، محصول و مزایایی حضوردر 

شهرک مورد بررسی قرار گرفت.
در شهرک  بنیان  دانش  ترین شرکتهای  پرسابقه  از  یکی  که  واحدهای  از  یکی  مدیر 
میباشد هدف خود را از حضور در شهرک و مرکز رشد آی سی تی  استفاده از فضا 
و اعتبار شهرک نام برد و گفت : روند پذیرش و فعالیت در شهرک و مرکز را مطلوب 
ارزیابی میکنم و از حضور در شهرک رضایت دارم.وی نقش حمایتی شهرک ، در اعطای 
تسهیلات مالی و معرفی به بازار شهرک را چندان مثبت ارزیابی نکرد و گفت : نقش 
شهرک در تجاری سازی طرح و محصول خیلی کم بوده است.وی حضور در شهرک را 

برای استارتاپ ها مناسب دانست ولی برای شرکت های بزرگ توصیه نمیکند.
مدیر یک شرکت دیگر هدف از حضور در شهرک و مرکز رشد آی سی تی را جذب 
حمایتهای شرکتی قلمداد کرد و گفت : روند پذیرش و فعالیت در شهرک و مرکز را 
تا حدودی مطلوب میدانم.وی از حضور در شهرک عدم رضایت خود را اعلام کرد و  

نقش حمایتی شهرک ، در اعطای تسهیلات مالی و معرفی به بازار را موفق ندانست.
مدیر شرکتی که در زمینه ی سامانه های تحت وب فعالیت دارند،گفت : هدف ما از 
حضور در شهرک و مرکز رشد آی سی تی تحقیق ، بررسی ، تولید و ارائه محصول 
تولیدی به بازار بوده است.وی  روند پذیرش و فعالیت در شهرک و مرکز را مطلوب 
ارزیابی کرد و از حضور در شهرک رضایت داشتند.وی نقش حمایتی شهرک ، در اعطای 
تسهیلات مالی و معرفی به بازار شهرک را مثبت ارزیابی کرد ولی در خصوص تجاری 
سازی محصول نقش خوبی نداشته است.وی در خصوص حضور در بازار خارجی عنوان 
کردند : تمایل به حضور در بازارهای خارجی داریم ولی از طریق شهرک با توجه به 
بحث رویالتی امکان پذیر نیست.وی حضور در شهرک را بدلیل  بحث رویالتی توصیه 

نمیکند .
مدیرعامل  یک شرکت اطلاع رسانی و فناوری اطلاعات  با 14 سال سابقه فعالیت 
گفت : هدف از حضور در شهرک و مرکز رشد آي سي تي رشد و تعالی با استفاده از 
زیر ساخت های مورد انتظار در این مرکز بوده که تا حد کمی تحقق یافته است.وی 

در خصوص روند پذیرش و فعالیت در شهرک و مرکز را مطلوب ارزیابي کردند و  از 
حضور در شهرک رضایت داشتند.وی  نقش حمایتي شهرک ، در اعطاي تسهیلات مالي 
و معرفي به بازار شهرک را موفق ندانست و گفت : شهرک در این زمینه ضعیف بوده 
است. چون شرکت های نوپا نیاز مبرم به سرمایه دارند و جهت تخصیص تسهیلات 
شرایط خاصی لازم است که به سختی قابل کسب است.وی در خصوص ارتباط شهرک 
با نهادهاي دولتي جهت بازارسازي گفت :با توجه به شناخت کم از این مرکز و آشنا 
نبودن کارمندان دولت با آن ، فرآیند معرفی ، اعتماد سازی وجلب رضایت مشتری به 

سختی امکان پذیر بوده و تاثیر خاصی نداشته است.
مدیرعامل یک واحد فعال در حوزه اتوماسیون، هدف از حضور در شهرک و مرکز رشد 
آي سي تي را تمرکز بر مسائل دانش بنیان و استفاده از امکانات حاضر در شهرک براي 
تولید محصولات داخلي در حوزه انفورماتیک عنوان کرد و پذیرش و فعالیت در شهرک 
و مرکز را مطلوب ارزیابي کرد و  از حضور در شهرک رضایت داشتند ،در خصوص  
نقش حمایتي شهرک ، در اعطاي تسهیلات مالي و معرفي به بازار شهرک گفت : نقش 
شهرک در تجاري سازي طرح و محصول را با توجه به نفوذ و ارتباط با نهادهاي دولتي 

را تسهیل نموده است.
در ادامه صحبتهای آقای دکتر گوهری موسس گز سکه را میخوانیم

از شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان پرسیدید و اینکه در فضای کارآفرینی اصفهان 
چه نقشی دارد.هدف و مأموریت شهرک آنقدر مهم و عظیم است که نسبت آن با نتایج 
عملکردی و برداشتی هر چه باشد، بسیار بزرگ است. ایجاد انتظار بزرگ باوسع کوچک 
شاید. برای جذب منابع مادی کاربرد داشته باشد ولی ارزیابی نتایج را مبهم می کند.برای 
هدفی به بزرگی هدف شهرک و ایجاد فضای حرفه ای، مدرن، کارآمد و ارزش مدار 
علاوه بر داشتن انسان هایی که خود الگوی کامل کارآفرینی باشند به منابع مالی نیازبود. 
دو نیاز که برآورده نشد. الگوی مشابه هم نبود و آنچه به عنوان الگوهای واقعی تصور 
می شد یه کاریکاتوری از تصویر رویایی شهرک بود.در چارچوب یک نظام اقتصادی 

ابتکاری که ادعاهای قدسی و آرمانی، ارزشی و 
با هم در خود دارد.مطرح کردن  نفتی را همه را  ثریا و دولت  انسانی، فتح علم در 
نیست.شهرک در همین فضای  بیش  تلخ  انفجار کارآفرینی یک طنز  سیلیکون ولی و 
پیچیده با سماجت و هوشمندی مؤسسین و مجریان در حد وسع، تکلیفش را انجام داده 
است. تجربه های مدون و انباشته شده در شهرک توشه راه است برای دولت و نظامی 
که بخواهد و مصمم باشد کاری را کارستان کند.شهرک چه کرد؟ و اینکه می توانست 
چه کند؟ دو سؤال اساسی است که بنظر بنده که از سال ۸4 همراه دور و نزدیک شهرک 
بوده ام، نشان دهنده نتایج قابل قبولی است. شهرک برای باز کردن فضا در دل اقتصاد 
دولتی ایران تلاش حقوقی و عملی زیادی داشته است و البته موفقیتهایی هم داشته ولی 
چون خود از جنس دولت است نتایج محدود شده به تکلیف ها و البته تکلیفهای دولتی. 
بنظرم الان شهرک به انفجار کارآفرینی نیاز دارد با سربازانی از جنس غیر دولتی ومستقل 
که با غریزه کارآفرینی لحظه به لحظه مشاهده، تصمیم و اقدام نمایند و قدم به قدم تحقق 
اهداف بلند شهرک را محقق نمایند. این اتفاق یک نتیجه معمول اداری و رسمی  وضعیت 
فعلی نیست بلکه یک سنتز دیالکتیکی و موتوسیون طبیعی خواهد بود که هر چه پوسته 

های فشار و کنترلی قویتر باشد، انفجار مخربتری را ایجاد می کند.

جایی برای ماندن
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در خصوص اوضاع دلار مطمئناَ همه کم و بیش میدانیم و تاثیر  افزایش نرخ ارز بر اقتصاد 
نفتی بر کسی پوشیده نیست.همین ماه گذشته بود که پس از صعود قیمت ارز ،دولت خود وارد 
میدان شد.در این مطلب به بررسی تاثیر نوسان و افزایش نرخ ارز بر بازار تجهیزات فاوا و عدم 

اختصاص اولویت ارزی به محصولات فناوری اطلاعات را بررسی میکنیم.

با شروع سال بسیاری از شرکتهای حوزه فناوری اطلاعات قراردادهایی را با بخش خصوصی 
و دولتی امضا کردند.در گفتگو با مدیران ،اوضاع شرکتهای آی تی وخیم است.وقتی قراردادی 
در زمان انعقاد با دلار 4000 تومان امضاء شده است در شرایط فعلی و دلار بالای 6000 
تومان ،انجام قرارداد جز زیان برای پیمانکار حاصلی بهمراه نخواهد داشت و از سوی دیگر 
فسخ قرارداد علاوه بر مخدوش کردن چهره شرکتهای فناوری اطلاعات،راه های درآمد را 
نیز مسدود میکند. علاوه بر این  همچنان صدوربخشنامه های سریالی و هیجانی ارزی در این 
روزها، مشکلات زیادی را برای شرکت ها پیش آورده است؛ عملا برای مدیران این حوزه 
مشخص نیست چگونه باید تعهدات گذشته و نیازهای ارزی حال و آینده مجموعه های خود 

و از همه مهمتر نیازهای اساسی کشور در زمینه فناوری اطلاعات را تامین و مدیریت کنند.

از سوی دیگر بسیاری از فعالان حوزه سخت افزار طی مدت اخیر اعلام کردند که ارز 
4200 تومانی در بازار وجود ندارد و هیچ معامله ای براساس آن صورت نمی پذیرد.بسیاری 
از مدیران شرکت های سخت افزاری  در روزهای اخیر اعلام کردند که برای تخصیص ارز 
با مشکلات، تاخیر و گاه مخالفت بانکهای عامل روبرو شده اند. حتی در موارد متعددی 
تخصیص ارز به این شرکتها به سامانه نیما انتقال داده شده که هنوزهم این سایت عملیاتی و 
قابل استفاده نیست! البته بانکها این موضوع را با استناد به دستورالعمل های غیر شفاف و ظاهرا 
غیر مکتوب بانک مرکزی اعلام می کنند که هرگز توسط کسی رسما اعلام نشده اند و به همین 

دلیل هم قابل نقد و پیگیری و اعتراض نیست.
 

از سوی دیگر با وجود اهمیت موضوع فاوا در توسعه کشور و توجهی که به نظر می رسد 
نهادهای بالا دستی به این حوزه نشان می دهند اما  عملا این  نگاه در اختصاص اولویتهای 
ارزی به محصولات رایانه ای دیده نمی شود؟اگر آنطور که ادعای بعضی از بانکهاست 
اولویت واردات کالاهای سرمایه ای و سخت افزاری پایین است و سهمیه و اهمیت کمی 
برای آن قائل شده اند، باید توجه دولت را به نقش بدیهی و بسیار مهم و حیاتی IT در 
توسعه دانش و زیر ساخت های کشور جلب کرد و بدون هیچ تردید این حوزه باید فورا 

در اولویتهای بالا جهت تامین ارز قرارگیرد. در واقع اخذ چنین تصمیاتی به نگاه دولت و 
مسئولین به کارشناسان این حوزه و عدم ارتباط مفید متولیان صنفی چون سازمان نظام صنفی 

رایانه ای و اتحادیه دانست. 

در اثر این نوسان های ارزی از ابتدای سال تا کنون وضعیت فعلی کسب و کارهای مبتنی 
بر فناوری اطلاعات بسیار بد است. شرایط بسیاری از شرکت ها، چه تولیدی و چه بازرگانی 
به شدت بحرانی است. بدون شک در هفته های آتی، باید شاهد اثرات جانبی این توقف یا 
کاهش تحمیلی شدید فعالیت شرکت های آی تی با توجه به توسعه استفاده از فاوا هم در 
دولت، هم حوزه خدمات عمومی و نیز در سایر فعالیت های جامعه باشیم؛چراکه محدود شدن 
فعالیت این شرکت ها، مشکلات زیادی را در تامین اساسی ترین نیازهای استفاده کنندگان 
از فنآوری در کشورایجاد خواهد کرد.یکی ازاساسی ترین نیازهای دولت و نیز بخش های 
دیگر،حوزه ی IT، تداوم فعالیت شرکت های تامین کننده حوزه فناوری اطلاعات است که 

این خود زنی و فشار مضاعف بر مدیران شرکت های IT کشور قابل توجیه پذیر نمی باشد.

پس می توان نتیجه گرفت تک نرخی شدن نرخ ارز هم عملا هیچ تاثیری در بهبود اوضاع 
نداشته است و دولت با اعلام ناگهانی ارز تک نرخی 4200 تومانی نه تنها به مسئولیت 
شرکتهای خصوصی در تامین تجهیزات مناقصه های قبلی خود توجه ای نداشته بلکه حتی 
تعهد خود را نیز در رابطه با همین وعده اخیراختصاص دلار 4200 تومانی کاملا و به طرز 
صحیح و قابل اعتمادی انجام نداده است. اکنون پاسخ قابل قبول دولت به شرکتهایی که در 
همین چند هفته پس از تغییرات اعلام شده به وعده معاون اول ریاست جمهوری اعتماد 
کرده اند واین نرخ وعده داده شده را مبنای محاسبه  قراردادها و پیشنهاد قیمت در مناقصات 
قرارداده اند چه خواهد بود؟ آن هم در شرایطی که طی چند روز اخیر مشخص شده  هیچ 
اطمینانی به تخصیص قطعی این ارز نیست! چه کسی جوابگوی زیان شدید شرکتها در اثر 

اعتماد به وعده دولت است؟

هر اقتصاد دانی میداند که سیاست تک نرخی بدون تامین به موقع و کامل همه نیازهای ارزی 
کشور قابل ادامه نیست. حتی بدیهی ترین نیاز شرکتها یعنی انجام تعهد ارزی یک شرکت به 
تامین کننده خارجی در فهرست نیازهای مشروع ارزی گنجانده نشده است.بعلاوه اگر چه 
در هیچ بخشنامه ای شفاف اعلام نشده اما در روزهای اخیر دیده و شنیده شده که در کمال 
تعجب در اولویت تخصیص ارز به شرکتهای سخت افزاری بسیار محتاطانه و شاید همانند 
وارد کنندگان کالاهای آرایشی و یا تزئینی  برخورد می شود. این احتمالا ناشی از درک 
ضعیف بعضی تصمیم گیران اقتصادی از اهمیت فعالیت شرکت های سخت افزاری کشور 

است. 

در چنین شرایطی بهتر است مسئولین صنفی در راه حل این مشکلات وارد عمل شوند و قبل 
از سونامی قریب الوقوع کمبود کالاهای رایانه ای در بازار و افزایش نجومی قیمت ها که منجر 
به فشار غیرقابل تحمل به مصرف کننده و همچنین تشدید رکود و  ورشکستگی بنگاه های 
اقتصادی و تعطیلی قریب الوقوع بسیاری از شرکتهای تخصصی این رسته شود چاره ای 
بیاندیشند که بدون شک ادامه این وضع به بیکار شدن خیل عظیمی از مهندسان و متخصصان 

مشغول در این واحدها خواهد انجامید. 

جایی برای شرکت های ICT نیست

از وقتی خبر فیلتر شدن تلگرام پخش شده است همه ما به این تکاپو افتاده ایم که 
با کانال هفته نامه چه کنیم؟ آیا روی پیام رسان های داخلی منتقلش کنیم؟ روی کدام 
پیام رسان. خوانندگان ما بیشتر روی کدام پیام رسان هستند و آیا درست است که 
کانال را روی چندین پیام رسان ایجاد کنیم و از خوانندگان خود بخواهیم به آنها 
سر بزنند؟ آیا باید چندین کانال در پیام رسان های مختلف ایجاد کنیم یا ایجاد یک 
کانال در یک پیام رسان کافی  است؟! از سویی از کجا بدانیم که رویکرد مردم بیشتر 

بر کدام پیام رسان است؟
با  ماست  وضعیت  تازه  این  نکنیم.  صحبت  خصوص  این  در  که  نیست  روزی 
کانالی که هیچ درآمد اقتصادی ندارد و رسالتش صرفاً اطلاع رسانی است؛ حال باید 
وضعیت افرادی را در نظر گرفت که کانال فروش کالا یا معرفی کالاهایشان را در 

تلگرام ایجاد کرده اند و می خواهند از این طریق کسب درآمد کنند.
درست است که وزیر اسبق ارتباطات و فناوری اطلاعات در جلسه ای در مورد 
تلگرام گفته است: »عده ای می گویند کسب وکار تلگرامی؛ من اعصابم خرد می شود. 
ما اصلًا کسب وکار تلگرامی نداریم و حاضرم مناظره کنم که اتفاقاً تلگرام بدترین 
بستر برای کار اقتصادی است.« اما برخلاف آنچه آقای تقی پور معتقد است، عده ای 
از این بستر برای فروش کالاها و عرضه محصولات خود و حتی خدمات شان بهره 
می گیرند. حال شاید از این بستر به  صورت مستقیم برای کسب درآمد بهره  نبرند، اما 

مطمئناً به آنها در این مسیر کمک می کند.
در چنین شرایطی این افراد باید چگونه عمل کنند؟ آیا آنان نیز باید از این بستری 
که مطمئن هستند مشتریانشان آنها را از این طریق پیدا کرده اند چشم بپوشند و دنبال 
بستری دیگر باشند تا مشتریان شان را روی آن بیابند یا اینکه باید چشم بسته روی 
پیام رسان های داخلی حرکت کنند و برای آن هزینه کنند تا بتوانند مشتریان شان را 

روی آن بیابند و آنها را به استفاده از پیام رسان های داخلی هدایت کنند؟
اصلًا مشخص است مشتریان شان به کدام  پیام رسان مهاجرت می کنند؟ آیا حتماً آن 
پیام رسان ایرانی است یا ممکن است یکی از پیام رسان های خارجی باشد که این 

روزها میان مردم عادی دست به دست می شود؟
آیا تاکنون مردم از روی اجبار از سرویسی استفاده کرده اند؟ در اصل نمی توان مردم 
را به استفاده از سرویس یا عدم استفاده از سرویسی مجبور کرد مگر اینکه مزیتی 

برای آنها داشته باشد.
درست پیش از اینکه تلگرام شکل بگیرد ما کانال را روی »بیسفون« راه اندازی کرده  
بودیم؛ اما مشکل اینجا بود که مردم و مخاطبان ما از آن کانال استفاده نکردند و 
در نهایت با فراگیر شدن تلگرام ما به این نتیجه رسیدیم که کانال هفته نامه را روی 
تلگرام ایجاد کنیم، چرا که خیل عظیمی از مخاطبان ما روی این بستر بودند و از آن 
استفاده می کردند. در واقع این مخاطبان ما بودند که ما را به این سمت آورند. حال 
این سوال باقی است که مخاطبان این بار روی همین پیام رسان می مانند یا ما را به 

سمت دیگری مهاجرت می دهند.

به اعتقاد کارشناسان، فراگیری فیلترشکن های ناشناس، موجب توسعه بدافزارها 
شده و همین موضوع نیازمند مقابله با گسترش استفاده از این ابزار است؛ از سوی 
شرکت های  ارتباط  در  زیادی  اختلال  وی پی ان،  پورت های  کردن  مسدود  دیگر 
آی تی ایجاد می کند.پس از فیلتر شدن پیام رسان خارجی تلگرام، اگرچه دسترسی 
بسیاری از کسانی که از فیلترشکن استفاده نمی کردند، متوقف شد، اما شواهد نشان 
می دهد بسیاری از کاربران به استفاده از انواع فیلترشکن و وی پی ان روی آوردند و 
این موضوع نگرانی ها را از بابت تهدیدات ناشی از استفاده از فیترشکن افزایش داد 
و در نتیجه آن دسترسی به دیگر سایت های غیرمجاز غیر از تلگرام و مهم تر از آن، 

راهیابی بدافزارهای مختلف با نصب فیلترشکن های ناشناس و نامعتبر محتمل شد.
نفوذ  قابل  را  فیلترینگ  سد  وی پی ان ها  و  فیلترشکن ها  که  شد  منکر  نمی توان 
می کنند، اما در مقابل، مسائل امنیتی فراگیر شدن این اپلیکیشن ها مطرح می شود. 
کاربران برای استفاده از تلگرام، بدون آگاهی اقدام به دانلود و نصب اپلیکیشن هایی 
به  با هدف سوءاستفاده و دسترسی  باشند،  فیلترشکن  اینکه  از  بیشتر  می کنند که 

اطلاعات و واردن کردن انواع بدافزار به گوشی افراد طراحی شده اند.
عمده استفاده وی پی ان در دنیا برای حفظ امنیت است و بیشتر فیلترشکن ها از نوع 
وی پی ان هستند و VPN مخفف کلمهVirtual Private Network به معنای 
شبکه اختصاصی مجازی است و از یک پورت و پروتکل خاص استفاده می کند. 

عمده استفاده وی پی ان در دنیا برای حفظ امنیت است.
وی پی ان   که  همان طور  بیندازد؛  راه  وی پی ان  سرور،  یک  بر  می تواند  فردی  هر 
از  بسیاری  با  موضوع  این  است.  خودشان  اختصاصی  سازمان ها  و  بانک ها 
سازمان ها، شعب بانک ها و شرکت های آی تی ارتباط دارد که با سرورهای خود 
خارج از ایران ارتباط دارند و از وی پی ان استفاده امنیتی می کنند؛ بنابراین با بستن 
پورت های وی پی ان ارتباط بین بسیاری از شرکت ها و سازمان های داخلی دچار 
اختلال می شود.بسیاری از شرکت های آی تی و کسب وکارها از خدماتی استفاده 
می کنند که در ایران تحریم است و تنها با استفاده از وی پی ان می توان تحریم ها 
با وی پی ان  تنها  تحریم،  دلیل  به  که  هستند  مهم  60 سرویس  زد. حدود  دور  را 
بستن وی پی ان شدنی  این که می گویند  بنابراین  داشت؛  آنها دسترسی  به  می توان 
است، مثل این است که بگویید یک ساختمان را می توان آتش زد؟ قطعا می توان 
این کار را انجام داد، اما باید دید عواقبش چیست.بدافزار بودن خاصیت وی پی ان 
نیست و این موضوع در مورد همه اپلیکیشن ها صدق می کند و حتی یک اپلیکیشن 
ماشین حساب هم ممکن است بدافزار باشد؛ اما فیلترینگ تلگرام مردم را با این 
خطر مواجه کرده و باعث شده اکثرا به وی پی ان ها و اپلیکیشن های ناشناس روی 
بیاورند. این اپلیکیشن ها ممکن است دسترسی های غیرمتعارفی مثل مکان و لیست 

مخاطبان را بگیرند و از این اطلاعات سوء استفاده کنند.
پرداخت می شوید و شماره  وقتی وی پی ان شما وصل است و وارد یک درگاه 
کارت و رمز خود را وارد می کنید، در واقع اسم کاربری و رمز خود را به سرور 
وی پی ان می فرستید و سرور وی پی ان، آن را به بانک می فرستد. اگر طرف مقابل 
به  را  کار  این  می تواند  نباشد،  رمزنگاری  وی پی ان  و  کند  سوء استفاده  بخواهد 
راحتی انجام دهد؛ به همین دلیل توصیه شده حتما اگر نیاز به استفاده از وی پی ان 
وجود دارد، زمان پرداختن و رفتن به سایت های داخلی مثل سایت یارانه، کنکور 

و دانشگاه که اطلاعات حساسی دارند، وی پی ان را قطع کنید.

دیدگاه

امنیت

بهکدامسمتکوچمیکنیم؟

چگونگیسوءاستفادهازکاربران
ازطریق»ویپیان«ها

ایران  در  کارها  و  کسب  وضعیت  حاضر  حال  در 
بواسطه مشکلات عدیده ای اقتصادی روبه نابودی است 
و در اصفهان این وضعیت به مراتب بدتر است.یکی از 
پارامترهای مانع کسب و کار در اصفهان مربوط به نحوه 
 120 اجرای  و  اجتماعی  تامین  مالیاتی،  قوانین  اجرای 
استان  این  در  قوانین  درصدی   100 جای  به  درصدی 
اصفهان  از  کار  و  کسب  مهاجرت  موجب  که  است 
می شود.اینکه در اقتصاد شفاف هر کسب و کاری که 
باشد  مالیات می  پرداخت  به  ملزم  باشد  فعالیت داشته 
از  تر  سخت  مراتب  به  وضعیت  این  اصفهان  در  ولی 

دیگر استانهای کشور است.

حوزه  در  فعال  شرکتهای  اوضاع  کنونی  وضعیت  در 
فناوری اطلاعات مناسب نیست.از سویی عدم تخصیص 
بزرگی  سد  اساسی  کالاهای  سبد  در  تی  آی  کالاهای 
است. کرده  ایجاد  ای  واردکننده  شرکتهای  برای 

آزاد  دلار  با  مجبورهستند  اطلاعات  فناوری  شرکتهای 
اقدام به تامین کالاهای آی تی کنند که بالطبع به افزایش 
قیمت محصولات ختم میشود.در این بازی با توجه به 
پایین آمدن قدرت خرید مردم ،بازار آی تی شاهد رکود 
بی سابقه می باشد و از سوی دیگر بسیاری از شرکتها 
قبل از افزایش نجومی دلار، قراردادهایی را با بخشهای 
اند که در این شرایط  دولتی و خصوصی منعقد کرده 
فعلی بر سر دو راهی انجام و لغو قراردادهای خود مانده 
برای  بنام مالیات کار را  این اوضاع سد دیگری  اند.با 
شرکتها و فروشگاه های آی تی سخت تر کرده است.

انتظار میرود مسئولین صنفی با همراهی مسئولین استانی 
با تشریح شرایط موجود برای کارشناسان اداره دارایی، 

گشایشی در فعالیت اعضای خود داشته باشند.

هستیم  آن  شاهد  استان  در سطح  که  دیگری  موضوع 
از  ما  سنتی  کارهای  و  کسب  عمده  که  است  این 
به  زیادی  تمایل  آنها  اند،  شده  شروع  حجره  و  بازار 
پذیرش نوآوری ندارند و بسیاری از فعالان اقتصادی و 

  ICT کارآفرینان باسابقه استان آشنایی زیادی به حوزه
ندارند و به این دلیل سرمایه گذاران حرفه ای در حوزه 
سرمایه  صندوق  دیگر  سوی  از  نداریم  ها  استارتاپ 
ها وجود  استارتاپ  از  برای حمایت  گذاری جسورانه 
ندارد.در این وضعیت با وجود نهادهایی چون شهرک 
علمی و تحقیقاتی و اتاق بازرگانی هنوز موفق به ایجاد 

برندی از اصفهان در حوزه فناوری اطلاعات نشده ایم.

با  افراد  و  خصوصی  شرکتهای  که  حالیست  در  این 
ضریب بالا آماده تبدیل شدن به برندی موفق در کشور 
از  را  خود  کار  بسیاری  استارتاپی  های  تیم  دارند.  را 
دلیل  به  موفق  های  شرکت  ولی  کردند  آغاز  اصفهان 
جذب  کشور،  امکانات  و  بودجه  بازار،  به  دسترسی 
پایتخت می شوند که این یکی از ایرادات بزرگ سیستم 
دولتی است که با عدم تمرکززدایی، بین استان ها تقسیم 
کار نداشته است. حتی برخی کسب و کارهایی که در 
اصفهان شروع و به دلایلی ترجیح به ادامه کار می دهند، 
اکنون در مخاطره با کسب و کارهایی که از تهران به 
آنها هجوم آورده و با قیمت شکنی خود، موجب نابودی 

استارتاپ های بومی اصفهان می شوند.علاوه براین در 
سال حمایت از تولید بومی بجای تقویت استارتاپهای 
سوی  از  حمایت  و  توجه  نیازمند  بشدت  که  بومی 
دستگاه های مربوطه هستند،شاهدآن هستیم که نه تنهای 

حمایتی صورتی نمیگیرد بلکه سنگ اندازی میکنند.

این در حالیست که یک درصد سهم فناوری اطلاعات 
از سه هزار میلیارد بودجه اصفهان در سال 97 می باشد.

شاید در دهه های گذشته صنعت و نفت ارکان تعیین 
کننده ای در وضعیت اقتصادی بودند ولی در  دهه ی 
فعلی فناوری اطلاعات رکن غیرقابل انکار می باشد و 
که  میدهیم  پیشنهاد  و  نیست  مکررات  تکرار  به  نیازی 
مسئولین ارشد استان بهتر است مشاوران زبده تری را 
در حوزه های مدیریتی بخش فناوری اطلاعات در کنار 
در  استان  اطلاعات  فناوری  دهند.وضعیت  قرار  خود 
اتخاذ سیاست  مرهون  استانهای کشور  سایر  با  مقایسه 
هایی از سوی مدیران ارشد در بخشهای مختلف فناوری 
های  به ظرفیت  توجه  با  که  باشد  می  استان  اطلاعات 
و  علمی  معتبر،مراکز  های  دانشگاه  وجود  نظیر  استان 

تحقیقاتی و نخبه ها جای سوال دارد؟!؟

در سوی دیگر هم افزایی ضعیف بخش خصوصی و 
دولتی اصفهان مانع از ایجاد کارگروهی میشود چنانچه 
اصفهان   ICT فکر  اتاق  کارگروهی  ضعف  بدلیل 
چندین  از  پس  دولتی  و  خصوصی  بخش  حضور  با 
فناوری  وضعیت  میرسد  نظر  نبرد.به  جایی  به  راه  دهه 
اطلاعات استان نیازمند رهبری متمرکز و یکپارچه ، در 
کشتی  این  تا  باشد  می  بخش خصوصی  دولتی  بخش 
که در هر لحظه با توجه به سیاست های موازی و عدم 
کارآیی به سمتی کشیده میشود با برنامه ی مشخص در 
برای کسب  ثبات  ایجاد  به شهروندان و  ارایه خدمات 
برای  جذابیت  آوردن  بوجود  و  حوزه  این  کارهای  و 
کلانشهر  اطلاعات  فناوری  بخش  در  گذاری  سرمایه 

اصفهان به ساحل مقصود برساند.

آقـای استـاندار حواستـان هست
 کـوچ از اصفهان به هر کجـا شـد!!

نمایه
استان  اطلاعات  فناوری  وضعیت 
کشور  استانهای  سایر  با  مقایسه  در 
مرهون اتخاذ سیاست هایی از سوی 
مدیران ارشد در بخشهای مختلف 
فناوری اطلاعات استان می باشد که 
با توجه به ظرفیت های استان نظیر 
معتبر،مراکز  های  دانشگاه  وجود 
علمی و تحقیقاتی و نخبه های جای 

سوال دارد؟!؟
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سازمان امور مالیاتی کشور در چارچوب اجرای طرح جامع مالیاتی، برنامه ریزی و 
اقدامات لازم به منظور حذف تعاملات حضوری با مودیان و جایگزینی تعاملات 
الکترونیکی را صورت داده است و کلیه تعاملات مودیان با این سازمان به سمت 
رویه های غیرحضوری الکترونیکی، از طریق شبکه اینترنت پیش می رود.مراکز اینترنتی 
و کافی نت ها برای ثبت نام اظهار نامه مالیاتی مودیان باید از سازمان امور مالیاتی 
کشور مجوز دریافت کنند.پس از اعلام وصول مدارک مراکز اینترنتی و کافی نت 
ها توسط اتحادیه مربوطه، بلافاصله دوره آموزشی توسط سازمان امور مالیاتی برای 
کاربران برگزار و مجوز لازم و رمز اینترنتی برای ثبت نام اظهارنامه مالیاتی مودیان 
صادر خواهد شد.در سنوات گذشته ارائه خدمات الکترونیکی توسط اشخاص ثالث 
تابع ضوابط و نظام مندی خاصی نبود ودر نتیجه برخی از ارائه دهندگان این خدمات، 
با ناآگاهی و به دلیل عدم مسئولیت، عملیاتی مالیاتی مودی را نادرست به انجام می 
رساندیدند و در نتیجه در موارد متعددی مودیان گرامی دچار ضرر و زیان ناشی از 
اعتماد به این دسته از ارائه دهندگان خدمات می گردیدند. یکی از مهمترین مشکلات 
را کم یا زیاد نوشتن یک صفر دانست و گفت: بسیاری از مودیان مالیاتی با مراجعه 
به سازمان امور مالیاتی مدعی بودند که مبلغ مالیات آنها خیلی زیاد است و با فعالیت 
شغلی آنها تناسبی ندارد که پس از پیگیری های سازمان امور مالیاتی، مشخص شد که 
مراکز اینترنتی و کافی نت ها در ثبت الکترونیکی اظهارنامه مالیاتی مودی دچار اشتباه 
شدند. در چند سال گذشته اشتباهات صورت گرفته توسط اداره دارائی هر شهرستان 
قابل اصلاح بود، اما امسال ثبت نام الکترونیکی اظهار نامه مالیاتی به سازمان امور 
مالیاتی کشور ارسال می شود و از دسترس شهرستانها خارج است.در همین راستا 
سازمان امور مالیاتی کشور با برگزاری دوره های اموزشی در مراکز استانها و توجیه 
کاربران قصد دارد تا با گرفتن تعهد از مراکز اینترنتی آنان را مکلف کند که با مسئولیت 
ثبت نام اظهار نامه مالیاتی مودیان را بپذیرند. کلیه واحدهای کافی نت ها می تواند با 
مراجعه به ستاد، کانون و اتحادیه مرکزی خود نسبت به ثبت نام اپراتورهای عملیاتی 
خود و شرکت ایشان در دوره های آموزشی مربوطه اقدام و نهایتاً با ثبت اطلاعات 
افراد شاغل و ایستگاه های کاری خود، نسبت به تکمیل پرونده اقدام نمایند بدیهی 
است که صرفاً واحدهای دارای جواز رسمی فعالیت در رسته خود باشند و کارکنان 
ایشان آموزش دیده و در سامانه سازمان ثبت گردیده باشند، از مجوز ارائه خدمات 

الکترونیکی مالیاتی به مودیان برخوردار خواهند بود. 

این صحنه را زیاد در فیلم ها دیدیم که کارآگاهان پلیس روی یک تخته یا دیوار 
تعدادی عکس چسبانده و با کلی خط یا نخ آنها را به یکدیگر وصل می کنند تا در 
نهایت بتوانند، تصویری از ارتباطات میان آنها را پیدا کنند.حالا اگر شبیه این کار 
را با پروژه ها و تفاهم نامه ها و قراردادهای حوزه فناوری اطلاعات انجام داده و 
عکس نهادهای را روی تخته چسبانده و مسایل و مشکلات آنها را به هم مرتبط کنیم، 
قطعا تصویر پیچیده ای ایجاد می شود که پیام آن چیزی شبیه به نوعی رهاشدگی و 
ناهماهنگی است.اما برای آنکه این مطلب سر به فلک نکشد، تنها به مسایل پیرامون 
با  اخبار که  با شخم زدن آرشیو  نه  ، آن هم  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  حوزه 

مروری سطحی و کوتاه بر اتفاقات آی تی اصفهان پرداخته ایم.

*قول استاندار مبنی بر استقرار دولت الکترونیک تا پایان سال 95
*رونمایی از سامانه IX برای اولین بار در کشور در سال 96

*رونمایی از سامانه GNAF برای اولین بار در کشور در سال 96
و  آموزش  اداره  و  اصفهان  نصر  سازمان  مابین  فی  نامه  تفاهم  امضای  *نتیجه ی 
پرورش در زمینه توانمندسازی معلمان در حوزه فناوری اطلاعات و هوشمندسازی، 

خدمات دولت الکترونیک و تولید محتوی 
*خروجی تفاهم نامه راه اندازی و اداره مرکز شتابدهی پردیس محتوا 

و  اطلاعات  فناوری  دست اندرکاران  و  مسئولین  اندیشی  هم  جلسات  *خروجی 
ارتباطات استان 

*ماحصل تشکیل اتاق فکر فناوری اطلاعات و ارتباطات در اصفهان
*نتیجه ی تفاهم نامه ی بین شهرداری و سازمان نظام صنفی رایانه ای استان اصفهان 

در خصوص فعالیت های نرم افزاری در زیرساخت های شهری
* نحوه گزینش اعطای وام وجوه اداره شده وزارت ارتباطات در استان اصفهان 
و  علمی  شهرک  و  نصر  اطلاعات،سازمان  فناوری  کل  اداره  نمایندگان  داوری  به 

تحقیقاتی و نحوه ی انتخاب و نتیجه ی خروجی آن
* وضعیت فیبرنوری اصفهان 

* وضعیت برج آی تی در اصفهان
* وضعیت پروژه اطلاعات جغرافیایی شهری

* راه اندازی سامانه بام )بانک اطلاعاتی املاک( به کجا رسید؟
مدیران  و عملکرد  سابقه  از  بخشی  همایش  و  ما همچنان سخنرانی  در جامعه ی 
محسوب می شود. حال آنکه اگر مدعوین پای این سخنرانی ها ننشینند و رسانه ها نیز 
آنها را انعکاس ندهند و در عوض روی مطالبات و برنامه ها تمرکز کنند، شاید حال و 
روز بهتری می داشتیم.ای کاش خبری از سخنرانی های بدون خروجی و همایش های 

نه چندان مفید نبودیم. امری که بعید و محال است!

خاطرمان باشد که این موارد صرفا در خصوص مسایل حوزه ICT استان بود و 
اگر این وضعیت را به تمام حوزه ها تعمیم دهیم، تصویر عجیبی از آنچه در استان 
می گذرد شکل خواهد گرفت.در این سال ها در همین حوزه ICT به آرشیو اخبار 
و سایت های دولتی که سر بزنید، پر شده از اخبار جلسه با این و آن، همایش های 

نمایشی و بدون خروجی، بازدید از فلان جان و تصویب بهمان مصوبه و قوانینی که 
اصلا معلوم نبود چه کسی و با کدام بودجه قصد اجرای آن را دارد و تازه اگر همه 

چیز مهیا بود، عدم اجرای آن مستوجب هیچ عقوبتی نبود.
حالا دیگر با توجه به روشن شدن بسیاری از موضوعات از جمله برجام،بهانه ای 
برای کارهای نمایشی، جلسه و بررسی می شود و بررسی می کنیم نداریم. حالا هر 
کس به هر شکل مانعی برای رونق و اتکای به منابع داخلی ایجاد کند و با امروز 
و فردا کردن مانع اصلاحات ساختاری و اساسی شود، زمینه تسهیل شرایط برای 
بکارگیری توانمندی های داخلی و بخش خصوصی را فراهم نکند و در یک کلام به 

اتلاف وقت و انرژی کشور بپردازد، باید شناسایی شده و البته برکنار شود.
که  اصلاحاتی  برای  طلایی  فرصت  یعنی  فرصت.  به  تهدید  تبدیل  یعنی  این 
سال هاست به اشکال مختلف دچار توقف و کندی شده است. اکنون وقت آن است 
انفعال و چشم دوختن به دهان این  نالیدن و  که فعالان بخش خصوصی به جای 
مسوول و آن مسوول، از فرصت استفاده کرده و خود وارد گود شود و زمینه های 
رفع سریع موانع و مشکلات اساسی و کهنه را که کاملا نیز شناخته شده هستند، 

فراهم کنند.
حالا بخش خصوصی باید انگشت خود را از روی تعارفات و مشکلات برداشته و 
به سمت مشکل سازان نشانه رفته و مطالبات خود را مستقیما و صدای بلند مطرح 
کند. اگر چنین نکنیم و ساختار و چالش های قدیمی را با عافیت طلبی و ترسیدن، 
عافیت طلبان  برای  جایی  اصولا  که  رفت  خواهد  سمتی  به  اوضاع  نکنیم،  اصلاح 
پیشنهادهای  و  مطالبات  راه کارها،  ارائه  زمان  اکنون  نمی ماند.لذا  باقی  ترسوها  و 
از سوی تمامی صنوف و فعالان سیاسی، اقتصادی و اجتماعی  "پسابرجام داخلی" 
فشار  زیر  باید  می شود،  محسوب  راه  این  سر  در  مانعی  کس  هر  و  است  رسیده 

پاسخگویی یا برکناری قرار گیرد تا شاهد تبدیل تهدید به بحران نباشیم.
در  نمایشگاه  افتتاح  از   مسئولین  نمایشگاه  برگزاری  زمان   ساله  هر  مثال  بعنوان 
سال  تا  میشود  فراموش  موضوع  نمایشگاه  از   بعد  و  میکنند  محل جدید صحبت 
دیگر.این در حالیست که هر ساله با کمبود فضا مواجه هستیم یا در بخش عمرانی 
از زمان شروع آن  مجموعه عظیمی در اصفهان در حال ساخت است که 7 سال 
می گذرد و هرساله 20 درصد از بودجه عمرانی شهر را می بلعد اما تاکنون فاز 
مقدماتی آن هم افتتاح نشده است. مجموعه ای بسیار بزرگ که به عنوان بزرگترین 
مرکز همایش های بین المللی کشور و دومین مرکز همایش های بین المللی جهان 

از آن یاد میشود.
این پروژه با بودجه 400 میلیارد تومانی با هدف ساخت یک هتل 10 طبقه، مرکز 
فروشگاهی بزرگ چهار سالن مجزا و چهار سینما طراحی شد امابا گذشت نزدیک 
به 7 سال از این پروژه به یکی از بن بست های بزرگ شهرداری اصفهان بدل شده 
است. هر ساله بوجه فراوانی برای تکمیل این پروژه به تصویب می رسد اما هیچگاه 
پایانی برای این بنای نیمه کاره تصور نمی گردد.اما سوالی اساسی مطرح است که 
به راستی با بودجه ای نزدیک به هزار میلیارد تومان چه اقدامات سازنده ای می توان 

انجام داد تا اصفهان شهری بهتر برای شهروندانش باشد.

فناوری اطلاعات و سرانجام ناتمام

 ثبت نام اظهار نامه مالیاتی 
فقط در مراکز اینترنتی مجوز دار 


